
۶۸ درصد از مردم 

هنگام پخش 

تلویزیون، و ۵۶ 

درصد در هنگام 

پخش موسیقی 

حواس شان جمع 

است اما این آمار 

هنگام گوش دادن به 

پادکست تا بالای ۷۲ 

درصد می رسد.

بیش از ۵ 

میلیون پادکست 

در سراسر جهان 

وجود دارد که 

بیش از ۷0 

میلیون قسمت 

بین آنها وجود 

دارد.

پادکست ها 

به بیش از

 1۵0 زبان 

در دسترس هستند.

تولید پادکست 

ویدئویی که به آن 

وودکست هم گفته 

می شود، اکنون 

بیشتر از همیشه 

است.

در حال حاضر 

فقط 1۷درصد از 

میزبانان پادکست 

قسمت های 

خود را به صورت 

ویدئویی هم ضبط 

می کنند.

فقط 10 درصد 

پادکست ها به 

صورت زنده پخش 

می شوند.
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تا چند سال پیش این مساله ساده که اساسا پادکست چیست یا چطور می توان 
آن را مصرف کرد، برای اکثر مخاطبان احتیاج به توضیح داشت، اما حالا کم و 
بیش همه در این خصوص لااقل می دانند که با چه چیزی طرف هستند. در خود 
ایالات متحده که خاستگاه و محل تولد پادکست بود هم کم و بیش چنین وضعی 
وجود داشت. اصطلاح پادکست در سال ۲۰۰۴ توسط یک روزنامه نگار بریتانیایی 
به نام بن همرســـلی ابداع شـــد و تا ۲۰۰۹ میلادی تنها ۹ درصد از بزرگســـالان ۱۸ تا 
۴۹ ساله آمریکایی مخاطب این نوع آثار شده بودند، در حالی که وقتی سال ۲۰۱۶ 
رسید این رقم به بالای ۲۰ درصد رسیده بود و روند آن همچنان رو به رشد بود. در 
دوران همه گیری ویروس کرونا، مقدار مخاطبان پادکست بسیار بالاتر رفت و حالا 
که ما در نیمه های سال ۲۰۲۳ هستیم، تعداد شنوندگان جهانی پادکست به عدد 
۴۶۵ میلیون نفر رسیده و پیش بینی می شود که در پایان ۲۰۲۴ میلادی این رقم به 

حدود ۵۰۵ میلیون نفر برسد. 
در ایران هم با اینکه آمار رسمی و دقیقی راجع به تعداد شنوندگان پادکست های 
فارسی در سال های قبل وجود نداشت و همین قضیه امکان مقایسه و به دست 
آوردن نمودار رشـــد را مشـــکل می کند، اما به هر حال به شـــکل محسوســـی رشـــد 
مخاطبان پادکست های فارسی قابل مشاهده است. یک نکته مهم درباره پادکست 
به رغم اینترنتی بودن بســـتر انتشـــارش، تفاوت محتوای آن با ســـایر محتواهای 
موجود در شبکه های اجتماعی است. پادکست، مخاطب عمیق می طلبد که 
گاهی تا ساعت ها روی یک موضوع آن تمرکز داشته باشد و این با آنچه به عنوان 
محتوای خرد و فراوان توییتر و اینستاگرام می شناسیم و از هر دری سخنی در آن 
هست، کاملا تفاوت دارد. در دنیایی که همه چیز به سمت سطحی شدن و وفور 
پیش می رود، پادکســـت چیزی اســـت که افراد را به تعمق بیشتر دعوت می کند. 
ک و امثال  محتوای پادکســـت برخلاف محتوای توییتر و اینســـتاگرام و تیک تا
آنها عموما واکنش برانگیز و جنجالی نیست، اما در عوض زود فراموش نمی شود 
و تاثیـــر ماندگارتـــر و عمیق تـــری دارد. در جهانی هســـتیم که با ورود شـــبکه های 
اجتماعی، خیلی ها مرعوب قدرت تاثیرگذاری آنها شده اند و تصور می کنند از 
این به بعد باید با همه ابزار و قالب های دیگر ارتباطی و رسانه ای ازجمله کتاب 
و ســـینما و تلویزیون و رادیو و روزنامه و مجله و خلاصه همه چیز وداع کرد، اما 
این تصور به طور کامل با واقعیت همخوانی ندارد و معمولا در ابتدای هر جهش 
تکنولوژیکی، یک عده پیدا می شوند که این طور تحت تاثیر جو ایجاد شده توسط 
عنصر تازه وارد باشند. رشد هر روزه کاربرانی که مخاطب پادکست ها می شوند، 
این قضیه را به خوبی نشان می دهد. می شود برای جا افتادن موضوع تحلیل دو 
نفر از کارشناسان حوزه دیجیتال مارکتینگ را بررسی کرد که اولی تحت تاثیر جو 
بود و فکر می کرد دوره هر چیز عمیقی تمام شده، اما حالا به اشتباهش اعتراف 
می کند و دومی از ابتدا تبیین دقیق تر و درست تری راجع به جایگاه پادکست در 

دنیای امروز داشت و هنوز همان موضع را حفظ کرده است. 
« که یک استراتژیست محتواست و در تولید محتوا برای صنعت  کریتی گالاو »آ

آمـــوزش الکترونیکـــی، صنعت میهمان داری و کپـــی رایتینگ فعالیت دارد و از 
نزدیـــک بـــا تیم های بازاریابی دیجیتال برای تولید محتـــوا کار می کند، در آذرماه 
سال ۱۴۰۱ نوشت: »چند سال پیش اگر در مورد پادکست ها می پرسیدید، به شما 
می گفتـــم کـــه دیگـــر به این روند قدیمی توجه نکنید. با این حال اکنون همه چیز 
تغییر کرده است. بسیاری از افراد مشهور و اینفلوئنسرها این روزها پادکست های 
خود را با موضوعات مختلف راه اندازی کرده اند. بسیاری از مردم در حال گوش 

دادن به پادکست هستند و این فرصتی مهم برای برندهاست که پادکست ها 
را در استراتژی بازاریابی دیجیتال خود در نظر بگیرند.« در نقطه مقابل 

اما »شـــان اری« که یک بازاریاب رشـــد اســـت، از ابتدا نوع دیگری به 
ماجـــرا نـــگاه می کرد و می گوید:  »در دنیایی از بازدیدهای یوتیوب 

/X، ما به ارقام صدها هزار نفری و حتی  و دنبال کنندگان توییتر
میلیونی عادت کرده ایم. مهم اســـت که متوجه شوید هرچند 
این اعداد کاملا به پادکست بی ربط هستند، زمان و تلاشی که 
برای کلیک کردن روی عبارت »دنبال کردن« در شبکه های 
اجتماعی یا تماشای چند ثانیه از یک ویدئوی یوتیوب نیاز 
اســـت را هرگز نباید با گوش دادن به قســـمت های پادکست 
مقایسه کرد. گوش دادن به پادکست یک تعهد و سرمایه گذاری 

مضمونی است. پادکست یک محتوای طولانی است که مثل 
محتـــوای شـــبکه های اجتماعـــی، بلافاصله قابل دسترســـی و 

مصرف نیســـت. بنابراین مقایسه میانگین دانلودهای پادکست 
، مانند مقایسه تعداد  شما با فالوورهای اینستاگرام یک شخص دیگر

اتاق های خانه شما با تعداد درختان جنگل آمازون است. یک مقایسه 
کاملا بی ربط و کاملا بی معنی.« شـــان اری که مقاله اش را به همراه متیو 

مک لین، یکی از تولیدکنندگان محبوب پادکست نوشته، می گوید: »اگر یک 
پادکست را در مورد موضوعی اجرا کنید که فقط برای ۱۰ نفر در جهان جالب بود 
و از نظر آماری هفت بار دانلود  شد، محبوب ترین برنامه تاریخ را اجرا کرده اید.« 
او در توضیح این تعریف به خصوص از موفقیت در کسب مخاطبان پادکستی، 
مثـــال قابـــل توجهی می زند: »اگر پادکســـتی در مورد فناوری مورد نیـــاز برای پرواز 
مردم به مریخ اجرا می کردید و تنها شـــنونده شـــما ایلان ماسک بود، آیا این برنامه 
را موفقیت آمیز نمی دانستید؟« یک تبیین جالب هم با توجه به آمارها در همین 
مقاله ذکر شـــده که تفاوت بنیادین کار پادکســـتی، با جهان لایک های میلیونی 
اینستاگرام و تیک تاک و توییتر را به خوبی نشان می دهد؛ اگر شما قسمت جدید 

: پادکست تان را منتشر کرده اید، ظرف هفت روز پس از انتشار
با بیش از ۳۱ بارگیری، شما جزء ۵۰ درصد برتر پادکست ها هستید. 

با بیش از ۱۱۴ بارگیری، شما جزء ۲۵ درصد برتر پادکست ها هستید. 
با بیش از ۴۶۸ بارگیری، شما جزء ۱۰ درصد برتر پادکست ها هستید. 
با بیش از ۱۱۲۹ بارگیری، شما جزء ۵ درصد برتر پادکست ها هستید. 

با بیش از ۵۱۰۲ بارگیری، شما جزء یک درصد برتر پادکست ها هستید. 
باید توجه داشت این آمار مربوط به ایالات متحده با مخاطبان میلیونی پادکست 
است و اگر در چنین بازاری، هر منتشرکننده با ۳۱ بار دانلود جزء ۵۰ درصد بالای 

جدول فروشندگان قرار می گیرد، این عدد در ایران می تواند ۱۰ بار یا حتی پنج بار 
دانلود برای هر قسمت باشد. 

در ادامه راجع به دنیای کم حاشیه اما عمیق و تاثیرگذار پادکست با سه نفر از فعالان 
این حوزه گفت وگو کرده ایم؛ منصور ضابطیان، سیاوش صفاریان و محمد حسین 
بنکدار تهرانی. در پیوست این گفت وگوها چند آمار قابل توجه راجع به گستره نفوذ 
پادکست ها در ایران و جهان هم آمده است که توجه به آنها هم اهمیت این قالب 
عرضه محتوا را مشخص می کند و هم کمکی است برای ایجاد درکی واقع گرایانه 
، طوری که از شتاب زدگی و اسیر شدن  نسبت به علایق و سلایق جامعه امروز

در هیجان جو فضای مجازی به دور باشد. 

گـــروه  یـــت  مدیر بنکدار تهرانـــی،  محمدحســـین 
پادکســـت های »همیشه درمیان« را برعهده دارد. اولین 
دستاورد این مجموعه پادکست روزها در راه است که 
از آذر ۱۳۹۹ تا کنون بیش از ۵۴ قســـمت منتشـــر شـــده 
اســـت. این گروه از ماه رمضان ۱۴00 پادکســـت »رادیو هان« را با ایده مرکزی 
قرائت قرآن به ردیف موسیقی دستگاهی ایران، در بیش از ۲۲0 قسمت تولید 
و منتشر کرده است؛ این پادکست تاکنون بیش از ۲.۵ میلیون دانلود داشته 
اســـت. »همیشـــه در میان « به مدیریت بنکدارتهرانی در فروردین ماه ۱۴0۱، 
انتشار پادکست جدیدی را با نام  »رادیو مضمون« با موضوع تاریخ معاصر 
آغاز کرد. روزنامه »فرهیختگان« نیز بخشی از حمایت مالی این پادکست را 
به عهده دارد. رادیو مضمون تا کنون بیش از ششصدهزار دانلود موفق داشته 
است. رادیو مضمون پرونده هایی با موضوع فلسطین سپس اسرائیل، امام 
، بحران حکمرانی در عصر مشـــروطه، مساله  هسته ای ایران،  موســـی صدر
محمدرضا پهلوی و روایت سال های جنگ را تولید کرده. این گروه تا کنون 
بیش از ۱۴ هزار دقیقه برنامه را ساخته و در مجموع بیش از ۳.۵ میلیون دانلود 
داشته است. این گروه از نظر میزان تولید، رتبه نخست را در بازار پادکست 
فارسی دارد. ۱۴ هزار دقیقه در کمتر از سه سال. پادکست  جدید گروه همیشه 
در میان درباره داســـتان مدرســـه در ایران اســـت که به زودی انتشـــار آن آغاز 
خواهد شد. گفت وگوی »فرهیختگان« با مدیر گروه پادکست های همیشه 

در میان را در ادامه می خوانید.

به نظر می رسد که هنوز تصویر واضح و دقیقی از برنامه های ویژه پادکست وجود ندارد 
و حتی کتاب های صوتی را هم در مدل برنامه سازی پادکست تعریف می کنند. یک 
پادکست موفق باید چه ویژگی هایی داشته باشد تا بتواند ضریب نفوذ بیشتری بین 

مخاطبان این مدیوم داشته باشد؟
اول از همه باید توجه کنیم که در این زمینه وحی منزل وجود ندارد و نمی توانیم بگوییم 
پادکست این است و چیز دیگری نیست. به صورت کلی اگر بخواهیم تعریفی 
داشته باشیم می توان گفت پادکست فضایی خصوصی تر و دورهمی تر است. یک 
فضای غیررسمی تر نسبت به بسته های شنیداری که تاکنون شنیده ایم؛ و خیلی 
آن حساب و کتاب و مقیدات  را ندارد که دست و پای تولیدکننده را ببندد. همه 
این حرکت ها که در سال های اخیر در حوزه شنیدار و دیدار و حتی نوشتار انجام 
شده، به هم زدن نظم های پیشین است. برخی توانستند نظم نویی را پدید بیاورند 
و جا بگیرند و برخی با ذائقه عامه نمی توانند ارتباط بگیرند و باعث می شوند بعد از 
مدتی فعالیت شان منسوخ شود. به نظر می رسد پادکست از آن دسته محصولاتی 
است که بتوان بدان اعتماد کرد و آن را ماندگار دانست. البته باید این را هم در نظر 
گرفت که این محصولات جدید، چه ویدئوکست ها و چه پادکست ها و چه مواردی 
از این دست  معمولا محل استناد واقع نمی شود. به خاطر همان فضای خودمانی 
بودن که در آن وجود دارد، بیشتر برای سرگرمی استفاده می شوند؛ یعنی ما این را به 
عنوان سند نمی توانیم استناد کنیم و به شکل دیگری می توان گفت معمولا برای 
کسانی است که اهل فن نیستند ولی می خواهند خود را اهل فن نشان دهند؛ یعنی 
حوصله ندارند ۳۰۰ صفحه کتاب را بخوانند ولی حوصله دارند ۳۰ دقیقه گزارش 
یک فرد را از خلاصه یک کتاب بشنوند و در جمع های عمومی خود را آدم های اهل 
فضل نشان دهند و بگویند ما این کتاب را خوانده ایم و درباره آن اظهارنظر کنند. 
خواندن کتاب هم حوصله و هم تعمق نیاز دارد، هم سواد فنی نسبت به موضوع 
نیاز دارد، هم بررسی می خواهد و هم اینکه ممکن است جاهایی از کتاب را متوجه 
نشوید و چند باره آن را بخوانید و این از حوصله کسی که می خواهد گزارش نیم 

ساعته از کتاب را بشنود خارج است. 
آن گزارش از کتاب ممکن اســـت لزوما درســـت نباشـــد. یکی از موارد پادکســـت 
فارسی که امروزه بسیار مشهور است و جزء سرآمدان شروع پادکست در ایران بوده، 
فعالیتش همین است. معمول گزارش کتاب هایش را نگاه کنید، به سلیقه خودش 
حرف هایی می زند که در کتاب نیست ولی عوام این را می پسندند و اگر بگویید که 
این برداشت سیاسی فرد است که می خواهد به وضع سیاسی امروز ایران انطباق 
دهد و در آن کتاب این حرف ها زده نشده، عموم مخاطبانش قبول نمی کنند. مثلا 
کتاب »چین« کسینجر که فرهنگ معاصر منتشر کرده است اصلا این طور نیست 
که روایت می کند اما دیگران از شما نمی پذیرند؛ چون که هم اهلیت ندارند و برای 
اولین بار گزارشی از این کتاب را در پادکست شنیده اند و بعضی ها هم هستند 
که قبول نمی کنند با شنیدن یک گزارش سی دقیقه ای از کتاب، متخصص چین 
نمی شوند؛ در حالی که با شنیدن این پادکست، حتی شناخت سطحی نسبت 

به کتاب چین کسینجر هم پیدا نمی کنید. 
پس یک بخشـــی از مخاطبان پادکســـت این جنس افراد هســـتند و یک بخش 
کسانی هستند که وقت های مرده خود را می خواهند زنده کنند. یک زمان هایی در 
گرفتاری های شهری معمولا آدم نمی تواند خیلی کارها را انجام دهد، در مترو است، 
در اتوبوس است، رانندگی می کند یا در تاکسی نشسته است و گرفتار ترافیک است 
یا مسیرهای طولانی بین شهرها را به خاطر موقعیت شغلی خود طی می کند. اینجا 
موقعیت خوبی است که از پادکست ها استفاده کنند. البته این صفت که عنوان 
کردم عمومی است، درباره همه پادکست ها مصداق ندارد و برخی از پادکست ها، 
چه فارسی و چه غیرفارسی، بسیار تخصصی هستند و مخاطبان اندکی دارند و 
حرف های عمیق و علمی هم در آنها مطرح شده است. معمولا یک محصول هر 
چقدر فنی تر و علمی تر و جدی تر باشد مخاطبان کمتری خواهد داشت و یک 
نســـبت مســـتقیمی بین بالا بودن تعداد مخاطبان این پادکســـت با عوامانه بودن 
مطالب وجود دارد و همین طور نسبت مستقیمی با مخاطبان پادکست های فنی 
و تخصصی با پایین بودن تعداد مخاطبان است. مثلا درباره دوران باستان واپسین 
یک پادکستی در میان پادکست های فارسی هست که از سوی پژوهشگران دانشگاه 
تهران تامین محتوا شده است. مخاطبان اینها کم است. دلیل این نیست که کیفیت 
کار آنها خوب نبوده بلکه کیفیت کار خوب بوده است. یا درباره موسیقی ایرانی 
دو پادکست خیلی خوب در میان پادکست های فارسی وجود دارد که مخاطبان 
یـــادی ندارنـــد، اما این بحث هایی که درباره موفقیت به اصطلاح روان شناســـی  ز
انجام می شود، مخاطب دارد و شاید چیزهایی که درباره طالع بینی و حرف های 
عوامانه است مخاطبان زیادی دارد و شنوندگان شان بعد از شنیدن آنها بی اندازه 
نزد هم اظهار فضل می کنند. مثل پفک است که وقتی در دهان می گذارید حجم 
زیادی از دهان را اشغال می کند ولی موقعی که در دهان آب می شود اندازه عدس 
هم محتوا نداشته است. بیشتر جنبه سرگرمی دارد برای کسانی که دوست دارند 
وقت خود را با این موارد بگذرانند. همچنین همه حوزه های پادکست تخصصی 
در دایره مخاطبان خود محدودترند و کمتر شنیده می شوند که به معنای اثرگذاری 
کم آنها نیست چون معمولا هم گروه مخاطبان پادکست محدود هستند و هم خود 

را جامعه نخبگانی می دانند و هم احساس می کنند بقیه نباید بیایند.
 اما ضریب تاثیر پادکست های تخصصی لزوما کم نیست و مخاطبان جدی و 
حرفه ای دارد. برخی متخصصان ممکن است پادکستی داشته باشند که ۱۰۰-۵۰ نفر 
آنها را دنبال کنند ولی دنبال کننده جدی، اهل دانش و فن هستند و از این فرصت 
برای آشـــنایی با آن علوم اســـتفاده می کنند. اگر اهل فن در حوزه های تخصصی 

پادکست ها ورود کرده و از کلی گویی پرهیز کنند، متخصصان هر حوزه نه تنها به 
آن پادکست های جدید اعتنا می کنند، بلکه اعتماد به این رسانه جدید جلب 
می شود. در واقع تعداد مخاطبان پادکست تخصصی را نباید با پادکست هایی که 
موضوعات عام و نزدیک به سلیقه و خواست همگانی دارند، مقایسه کنیم بلکه 
باید روی ضریب اثرگذاری آنها دقیق شـــویم. من مثالی می توانم بیان کنم که در 
میان پادکست های فرهنگی، یکی از اساتید بنام و جهانی فلسفه، مجموعه ای را 
آماده کرده و خودش در آن درس می دهد و این کار هم مخاطبان خود را دارد. این را 
نباید با مخاطبان طالع بینی، حرف های سیاسی یا خلاصه کتاب یا آموزش جنسی 
مقایسه کنیم. آنها اتوبوسی می آیند و می روند ولی کسانی که مطالب تخصصی 
را دنبال می کنند جدی تر هســـتند و ضریب تاثیر این مطالب هم در آنها بیشـــتر 
است. یک سری پادگیرها یا اصطلاحا پلتفرم ها و زیرساخت هایی هستند که این 
امکان را برای ما فراهم می کنند تا ما پادکست ها را بشنویم. اگر به ترتیب اهمیت 
بخواهیم بیان کنیم، در دنیا اسپاتیفای یک پلتفرمی است مخصوص شنیدن 
موسیقی که پادکست ها نیز در آن ارائه می شوند. در ایران هم به واسطه اینکه ما را 
تحریم کرده اند و هم اینکه فیلترینگ وجود دارد، مخاطبان کمتر متوجه این نوع 
محصولات هستند. البته پولی است، سهم فراهم آوردگان را اسپاتیفای می پردازد 
و آنقدر بزرگ است که اسپانسر باشگاه بارسلونا در سال گذشته بود. یا مثلا می شود 
اشاره کرد به گوگل پادکست و اپل پادکست که سهم مهم بازار دست اینهاست. ولی 
در ایران نرم افزار کست باکس بیشترین فراگیری را دارد و دو پادگیر فارسی شنوتو و 
نامگیر هم هستند که اینها از این حیث که محصولات ایرانی هستند قبل توجه 
هستند هرچند از اقبال کمی برخوردارند و امکان سرویس دهی خوبی هم ندارند. 
البته زحمت زیادی کشیدند. یکی را دو سه نفر با هم انجام دادند ولی نتوانستند 
پا بگیرند و در بازار عقب هستند. ما روی آنها سرمایه گذاری کردیم به این معنا که 
کار خود را روی آنها قرار دادیم. البته یک سری نرم افزارها که بسته های شنیداری 
، فیدیبو و امثال آنها هم این امکان را دارند که  هستند، مثل تهران پادکست، نوار
پادکست پخش بکنند. اما همه این حرف ها را برای این گفتم که بگویم پادگیرها 
یـــک امـــکان خیلـــی خوبی را برای ما فراهـــم می کنند تا آمار بدهند چند درصد از 
شنوندگان شما آقا هستند و چند درصد خانم هستند، چند درصد در بازه سنی 
... . این تفکیک شنوندگان  ۱۸ تا ۲۰ سال هستند و چند درصد ۲۵ تا ۳۴ ساله اند و
اتفاق مهمی است که پادگیرها نصب کردند. خیلی مواقع در گذشته مرحوم مطهری 
در حسینیه ارشاد سخنرانی می کردند و برای ایشان معلوم نبوده که چند درصد از 
مخاطبان دفعه اول است که پای صحبت ایشان  آمدند، چند نفر دیشب بحث 
ایشان را شنیدند و چند نفر فردا شب هم خواهند آمد اما پادگیرها این امکان را 
فراهم می کنند که آمار یونیک یوزرها یا کسانی که اولین مرتبه این کار را می شنوند 
را به ما می دهند. بعد از اینکه ۵۰ درصد پادکست را شنیدند آمار آنها ثبت می شود. 
اگر کسی یک بار در روز گوش دهد فقط یکبار آمار آن ثبت می شود. این آمار از دقت 
و روایی بالایی برخوردار است که از بقیه شبکه های اجتماعی مثل اینستاگرام یا 
تلگرام یا غیره، آمار دقیق تری است چون آنها فقط بازدید را ثبت می کنند. یعنی 
کسی موس را اسکرول کرده و صفحه را با انگشت خود از پایین به بالا کشیده و این 
محتوا از مقابل نظر او گذشته، حالا جزء مشاهده کننده های آن پست قرار می گیرد؛ 
درصورتی که در پادگیرها باید کسی حداقل ۵۰ درصد کار را بشنود تا آمار او را ثبت 
کنند. نکته بعدی این اســـت که به شـــما آمار می دهند هر یک از شـــنوندگان کار 
در کدام نقطه دنیا این کار را شنیدند و درصد می دهند. یعنی مثلا ۸۰ درصد از 
مخاطبان شما در ایران هستند و ده درصد در قاره آمریکا صدای شما را شنیدند، 
یک درصد در آلمان و ...  این آمار خوبی است. ما پادکستی مذهبی داشتیم به 
اسم پادکست هان. این آمار برای ما خیلی مهم و جالب توجه بود. کسانی که در 
این حوزه فعال بودند را دعوت می کردیم. اســـتاد جامعه  شناســـی دانشگاه شهید 
بهشتی، دکتر شکرچی را دعوت کردیم که درباره جوامع قبیله ای با توجه به شرایط 
صدر اســـلام صحبت کنند و ســـنت های قبیله ای را در مســـائل اســـلامی نشان 
دهند. با این دلیل ایشان را توجیه کردیم که این میزان مخاطب داریم و شبی چند 
ده هزار نفر کار را می شنوند و دنبال می کنند، این درصد در آمریکا و این درصد 
در اروپا و آســـیا و این درصد در ایران هســـتند. اینها بهره های ارزشـــمندی است. 
معمولا گزارش ها نشان می دهد بازه سنی ۱۸ تا ۲۵ سال، بالای ۵۰ درصد شنوندگان 
پادکست هستند و تقریبا ۳۵ درصد دیگر بازه سنی ۲۵ تا ۴۵ سال هستند و مابقی 

در گروه های سنی دیگر متمرکز هستند. 

جنس مخاطبان پادکست چه ویژگی هایی دارند؟
عمـــلا کســـانی که بـــه زنده کردن زمان های مرده توجـــه دارند بخش قابل توجهی از 
شنوندگان پادکست ها هستند. با توجه به مقتضیات زندگی شهری کسانی که مجبور 
هستند بین شهرها تردد کنند یا کسانی که فعالیت آنها در خانه یا صنعت به نحوی 
اســـت که تمرکز در اســـتفاده از بدن و ذهن آزاد اســـت، مخاطب این پادکست ها 
هســـتند. کســـانی هستند که اهل مطالعه مکتوبات هســـتند ولی می خواهند با 
شنیدن پادکست ها از شنیدن دانش و روایت دیگران علاوه بر کتاب خواندن خود 
، چه موسیقی و چه پادکست  بهره ببرند. کسانی هم اهل شنیدن هستند، چه رادیو
باشد، برای سرگرمی گوش می کنند تا وقت خود را پر کنند. بخشی هم از این حیث 
به پادکست ها خوش بین هستند چون آنجا را منطقه الفراغ و منطقه آزاد می دانند 
یعنی فکر می کنند فضای آزادی است که از نظارت های حاکمیتی دور است، 
بنابراین حرف هایی آنجا شنیده می شود که در خارج از پادکست لزوما به راحتی 
نمی توانند دنبال کنند. این مســـاله سانســـور در ایران مســـاله ای فرهنگی است و 
لزوما به حاکمیت ربط ندارد. در سال گذشته می توانستیم برخوردهایی با کسانی 
که کار پادکست می کردند را از جانب همین مخاطبان که علاقه مند به حرف های 
آزاد بودند بشنویم و مشاهده کنیم که پادکسترها را مجبور می کردند به این هیاهوها 
بپیوندید و برنامه منتشـــر نکنند. اخیرا با یک گروه جدی از پادکســـترهای مشهور 
که در حوزه تاریخ معاصر فعال هستند دیدار کردیم. می گفتند همین مخاطبان 
علاقه مند به فضای آزاد خیلی ما را در فشار قرار دادند! باید پذیرفت پادکست یک 
فضای فرهنگی است و دوره ناصری، پهلوی و جمهوری اسلامی این مساله دست 
به گریبان جامعه ما بوده است. این طور نیست که فقط حکومت ها و سیاست از 
این اجتناب کنند، بلکه این اجتناب یک حالت فرهنگی در ما است که داخل 
خانواده هاست. نه اینکه لزوما به مسائل مذهبی مربوط باشد بلکه ما جامعه رواداری 
نیستیم و تمایل نداریم حرفی غیر از حرف خود را بشنویم. کسانی هم هستند که 
مصرف کننده صنعت تبلیغات هســـتند. امروز که پادکســـت هم رایج و هم مد 
، به خاطر این معرفی های دهان به دهانی است که در  شده و بدل شده به سند روز
پادکست اتفاق می افتد. گروهی از سرمایه گذاران هستند که دوست دارند در این 
حوزه سرمایه گذاری کنند. اینها هم گروه دیگری از مخاطبان به حساب می آیند. یک 
دسته وسیعی از مخاطبان پادکست ها کسانی هستند که کتاب نمی خوانند اما 
نمی خواهند این واقعیت را بپذیرند و دوست ندارند محیط اطراف آنها را به عنوان 
کتاب نخوان بشناسند. به همین دلیل سری به پادکست ها می زنند تا بعد برای 
اطرافیان خود تعریف  کنند. این هم یک جلوه دیگر از سانسور واقعیت است که 
برخی دوست دارند خود را جور دیگری جلوه دهند. جوری که نیستند، که تعداد 

آنها بین مخاطبان پادکست کم نیست. 

چه موضوعات و چه شیوه روایتی مناسب پادکست است؟
هر موضوعی مخاطب خاص خود را دارد اما برخی موضوعات هستند که مخاطبان 
گسترده تری دارند. واضح است که هرچه موضوعات عمومی  باشند، مثل مسائلی 
که مربوط به سرگرمی یا مسائل وهمی و غیرعلمی یا حرف هایی که پسند عوام و 
مخاطب بازار است که برخی بدان زرد می گویند )این تلقی را قبول ندارم و سلیقه 
عمومی است(، مخاطبان بیشتری خواهد داشت. اما درمورد پادکست هایی با 
موضوعات حساب شـــده و دقیق باید بگویم که یک کاری ممکن اســـت باعث 
افزایش مخاطب و شنیده شدن شان شود و آن هم مساله شیوه روایت و سواد روایت 
است. دوستان که کار پادکست می کنند بهتر است درباره سواد روایت مطالعه 
کنند. روایت پژوهی را مطالعه کنند و کتاب های خوبی در این زمینه از ناشران و 
نویسندگان ایرانی و خارجی هست. من توصیه می کنم اول از همه با جنبه های 

مختلف روایی آشنا شوند و اساسا با مفهوم روایت انس بگیرند. 
اگر بخواهیم در یک جمله بیان کنیم بیان داستان گونه و بیانی که باعث سرگرمی 
مخاطب شود، نقش مهمی در شنیده شدن پادکست دارد. اینکه می گویند برخی 
دهان گرمی دارند یا می توانند مجلس گردانی کنند و جمعی را شیفته خودشان کنند، 
بخشی به همین بیان داستان گونه برمی گردد. حتی ممکن است داستان علمی 
باشد، نه اینکه قصه بگوید، بلکه سیر مساله را داستان گونه بیان کند. مثلا یک 
... را برای بچه ها  معلم ریاضی می تواند بحث حد و پیوستگی، مشتق و انتگرال و
درس دهد اما بیان داستان گونه داشته باشد و بگوید که در دنیای فیزیک چه نیازی 
است که ریاضی دان ها انتگرال را به وجود بیاورند. این سیری که در بیان داستان گونه 
پادکست اتفاق می افتد، شنونده ها را در مسیری قرار می دهد که اصطلاحا به آن 
ایجاد موقعیت یادگیری می گویند. اینکه یک پادکست بتواند موقعیت یادگیری 
را شـــکل دهد و تله هایی را در ذهن شـــنونده ایجاد کند تا همه تمرکز مخاطب را 
به خودش جلب کند، از جمله فنونی است که هم در کار پادکست و هم آموزش 
وجود دارد. اصولا کار پادکست نوعی از آموزش است و رسانه ها کار آموزشی انجام 
می دهند. حالا ممکن است برخی از اینها بتوانند از مفاهیم ضربه در داستان و 
مفاهیم رعایت سلسله علل در روایت در داستان استفاده و مخاطب خود را سرگرم 
کنند. البته این سرگرمی به معنای هیاهوی بیهوده نیست، بلکه به این معناست که 
همه حواس شنونده را متوجه خود کند. برخی این قابلیت را به صورت ذاتی دارند 
و آنهایی هم که ندارند با مطالعه می توانند کسب و مخاطب را با خود همراه کنند. 

به نظر می رسد موج جدیدی از تولید پادکست درحال شکل گیری است که با دوپینگ 
شهرت سلبریتی ها، مخاطبانی را بافضای پادکست آشنا می کند. نظرتان درمورد این 

مدل برنامه سازی چیست؟
هر اتفاقی که منجر شود شنونده های بیشتری با این بازار آشنا شوند و اقبال به این 
بازار بیشتر شود، اتفاق مثبت و خوش یمنی است. هرچند تجربه نشان داده حضور 
سلبریتی ها و صداهای خیلی خاص و ویژه، اگر نگوییم صددرصد بی اثر است، 
اما اثری اندک و ناچیزی دارد، چون خصلت این فضا همان طور که گفتم فضای 
خودمانی است و چهارچوب های سنتی را برنمی تابد و اساسا ایجاب نمی کند که 
چهره های مشهور و تلویزیونی یا چهره هایی که در بین مردم مشهورند، حتی اگر 
صدای ویژه ای هم داشته باشند، مورد استقبال قرار گیرند. اینجا بازاری است که 
همان مختصاتی که بیان شد و نوع روایت و جنس مطلبی که بیان می شود از آن 
استقبال می شود. اینجا دیگر آن نعمت های خدادادی چاره گر نیستند، بلکه باید 

افراد به روش هایی مسلح شوند که کارشان مورد توجه قرار گیرد. 
اما فکر می کنم مشکل اساسی امروز آشنایی با پادکست هاست و اینکه مردم ما 
هنوز با پادگیرها آشنا نیستند و هر بهانه ای که کمک کند مردم آشنا شوند، اتفاق 
مثبتی اســـت. هرچند ترجیح اهالی پادکســـت این اســـت که حالت کلونی وار و 
دورهمی به هم نخورد و فضا عمومی نشود. مشکلی در به کار بردن تعبیر پادکست 
برای برخی محتوای صوتی وجود دارد، مثلا کتاب های صوتی یا پخش سخنرانی  
در پادگیرها را جزء پادکست قرار می دهند یا مثلا فایل صوتی یک برنامه تلویزیونی یا 
سلسله سخنرانی اساتید دانشگاه در پادگیر را بارگذاری می کنند، درحالی که اینها 
پادکست حساب نمی شوند. حضور چهره های مشهور هم مثل همین است یا حتی 
پخش آلبوم های موسیقی یا کتاب صوتی به فراگیر شدن پادکست ها و پادگیرها 
کمک کند و به نظرم اتفاق مثبتی است. بااین حال این جنس برنامه سازی مشکلی 

ندارد اما قرین موفقیت نخواهد بود. 
مشـــکلی که در فضای پادکســـت فارســـی وجود دارد این اســـت که سراغ فضای 
پادکست عربی زبان، انگلیسی زبان یا دیگر موارد نمی روند. درحالی که این جنس 
پادکست ها بستر خوبی هستند و می توان به فارسی برگردان کرد و از آنها استفاده 
برد. ما در فصل اول پادکست رادیومضمون این کار را کرده ایم. این فصل با عنوان 
»گجســـتگان« درباره مســـاله شـــکل گیری اســـرائیل بود که برگردان فارســـی شد و 
بخش هایـــی نیـــز بـــه آن اضافه و وقتی بارگذاری شـــد با اســـتقبال همـــراه بود و در 

مناسبت های مختلفی محل رجوع مخاطبان شد. 

کدام پادکست ایرانی را به مخاطبان معرفی می کنید )نام ببرید( و چرا این پادکست ها 
را مناسب می دانید؟

هر کســـی به فراخور ســـلیقه و علاقه مندی های خودش می تواند از پادکســـت ها 
استفاده کند. از آنجا که بخشی از گروه »همیشه در میان« هستم که پادکست تولید 
می کنیم، اول از همه سه پادکست خودمان را معرفی می کنم. پادکست اول ما یعنی 
»روزها در راه اســـت« که یادداشـــت های روزانه شاهرخ مسکوب است. مسکوب 
نویسنده، اسطوره شناس، شاهنامه شناس و حقوقدان ایرانی است و این پادکست 
یادداشت های او از روزهای منتهی به انقلاب است، یعنی در فاصله آذرماه ۱۳۵7 
تا سال ۱۳7۶ و به نوعی تاریخ نامه مردم ایران است و از زاویه نگاه او به خصوص 
برای کسانی است که از کشور خارج شدند. آنجا به آنها می گویم راندگان دل نهاده 
به وطن، ماندگان غربت طاقت شکن! این پادکست همچنان ادامه دارد و از ابتدا 
، قوی تر و شسته رفته تر شده است. در ۳۳ قسمت  تا امروز هرچه پیش رفته پاکیزه تر
اول یک تقدیرنامه داشتیم که هر نمره را به یکی از شخصیت های فرهنگی معاصر 
که بر نسل ما موثر بودند، تقدیم کردیم و پیرامون آنها توضیحاتی  دادیم که آنها به عنوان 
بخش سوم پادکست به صورت جداگانه منتشر شده و دوستان می توانند در پادگیرها 
واژه »روزها در راه« را جست وجو کنند و آنجا این پادکست را بشنوند و قسمت ۵۴ 

آن روز پنجشنبه شش مهر ۱۴۰۲ منتشر شد. 
پادکست دیگر »هان« است که تقویم معرفتی تشیع است. ایده مرکزی فصل اول 
آن، روایت قرآن براساس ردیف دستگاهی موسیقی ایرانی بوده است و در ایام ماه 
مبارک طی دو سال تکرار شد. فصل بعدی روایت خود از اسلام را طی مناسبت های 
مختلف گفتیم. ما معتقدیم سال برای شیعه، چند قله دارد که یکی از قله های 
ابتدایی شـــب های مبارک قدر اســـت و بعد از آن اربعین موســـویه و ۴۰ روز خاص 
است و بعد ده روزی که به روز عرفه منتهی می شود و عید قربان و بعد از آن سال 
جدید شیعی شروع می شود و دوباره شیعه یک سال دیگر فرصت دارد تا تلاش 
کند یک گام بالاتر بیاید و یک مرحله خود را به سمت آسمان بالاتر بکشاند و قله ای 
جدید و سلســـله ای از قلل جدید را طی کند که قله آغازین آن شـــروع ماه رجب و 
ماه شـــعبان و ماه مبارک رمضان و یوم الجوایز یا عید فطر اســـت که تا آن روز باید 

تلاش کرد و در شیب تند سه قله را پیش رفت و بعد از آن هم همان سیری که در 
ابتدا گفتم که منتهی به ۴۰ روز و ده روز پایانی می شود که اوج تاریخ معرفتی اسلام 
و تشیع است. آن کار هم بسیار شنیدنی است، تجربه ها شنیدنی و خاص است. 
اتفاقات خاصی در آن کار اتفاق افتاده است و کار نویی است. همه کسانی که 

دلبستگی به دین اسلام و تشیع دارند می توانند از این پادکست استفاده کنند. 
پادکســـت ســـومی که معرفی می کنم رادیو مضمون اســـت که روایت ما از تاریخ 
معاصر و شخصیت های تاریخی و روایت های تاریخی است که الان درگیر پرونده 
روایت جنگ هستیم. قسمت دوازدهم که مربوط به عملیات الی بیت المقدس و 
آزادسازی خرمشهر در هفته جاری منتشر می شود. عملا ده قسمت به مسائل سال 
۶۰ اختصاص داشته است و طی آن حرف های نویی را از خلال اسناد بیرون کشیدیم 
و مطرح کردیم و یک نوع جریان سیال ذهن برای شنونده ها بود که می توانستند در 
وقایع سال های ابتدایی انقلاب غوطه بخورند و بسیار خوب به مسائل پرداخته شده 
است. این روایت صدای متنوع، تکنیک های خیلی خوب در تدوین، کارگردانی 

بسیار حساب شده و متن های پاکیزه به لحاظ زبان فارسی دارد. 
فصـــل دیگـــری از رادیو مضمون، »محمدرضا پهلـــوی آن طور که فکر می کرد و آن 
گونه که حکومت می کرد« اســـت. که کتاب پرونده آن هم منتشـــر شـــده اســـت و 
یک بررسی همه جانبه ای نسبت به تاریخ تولد پهلوی دوم تا لحظه مرگ اوست 
و مطالب شـــنیدنی در آن اســـت و از نقاط قوت آن پرونده این اســـت که صدای 
موثرین و رجال عصر پهلوی را به عنوان شـــاهد مثال در پایان هر قســـمت آوردیم 
و تلاش کردیم مطالبی که در طی داســـتان گفته شـــده مستنداتش هم ارائه شود و 
خیلی شنیدنی است. یکی دیگر از فصل های مهم رادیو مضمون هم در موضوع 
مســـاله هســـته ای ایران است که از زمان ابتدای موضوع هسته ای در دوره پهلوی 
دوم تا پایان دولت روحانی پرداخته شد و یک روایت شسته ورفته و حساب شده 
و غرور آمیز از مسائل تاریخ ایران است که در آن به اختلافات داخلی نپرداختیم 
و تلاش کردیم عوامل اصلی این مساله که مردم ایران را دچار بحران کردند، نشان 
دهیم. آن پرونده جامع است و حاوی مطالب نویی است حتی از خلال مطالب 
منتشرنشده مسائلی بیان شده است. یکی دیگر از فصول رادیو مضمون، پرونده ای 
درباره آقای هاشمی رفسنجانی است که آن هم پرونده بسیار شنیدنی است. پیش 
از آن پرونده ای درباره امام موسی صدر بود تا پیش از ربودن امام، بخش اولش آماده 
شده و در شش قسمت است؛ آن هم پرونده خیلی خوبی شده است و مورد تقدیر 
موسسه و خاندان امام موسی صدر قرار گرفت. یک پرونده بحران حکمرانی پیش 
از مشروطه داریم که به بهانه رساله سیاحت نامه ابراهیم بیگ که به مسائل اصولی 
 ، و سیستماتیک تاریخ ایران پرداختیم؛ نکاتی که هنوز تازگی دارد و به درد دیروز
امروز و فردا می خورد. پرونده های دیگری بود که مثل تاریخ ســـینما به مناســـبت 
برگزاری جشـــنواره فجر امســـال یا رویای آمریکایی و مساله دیزنی یا زندگی استاد 
محمود فرشچیان در رادیو مضمون تولید شده است. فصل اول رادیو مضمون هم 
با عنوان گجستگان است که درباره مساله شکل گیری اسرائیل بود که در سوالات 
قبل درموردش توضیح دادم. اینجا غیر از کارهای خودمان چهار پادکست به سلیقه 
خودم معرفی کنم. یک پادکست تاریخی گوسان است که به مسائل تاریخی ایران 
در دوران گذشته می پردازد. سه پادکست موسیقی خیلی خوب را معرفی می کنم 
که پادکست فاخته و رادیو راه است که هر دو به مسائل موسیقی ایرانی می پردازند 
و همین طور رادیو ردیف که در موضوع موســـیقی ایرانی اســـت و در برخی فصول 
به موسیقی غیرایرانی و مسائل موسیقیایی می پردازد. اگر کسانی به این زمینه ها 

علاقه مند هستند، این پادکست ها را بشنوند. 

چرا پادکست فارسی رشد فوق العاده ای داشته؟ آینده چگونه خواهد بود؟

پادکست ها از آنچه می شنوید 
به شما نزدیک ترند

در گفت وگوی »فرهیختگان« با محمدحسین بنکدار، مدیر گروه پادکست های »همیشه در میان« مطرح شد

نجات پادکست با فهم صحیح  از  روایت

قصهمنوآنقبضسیصدهزارتومانی

اولیـــن خاطـــره من از پادکســـت، به یک و نیم دهه قبل برمی گردد. شـــاید 
حتـــی نزدیـــک بـــه دو دهه. یک شـــب به ســـرم زد بروم و با گوشـــی موبایلم 
پادکســـت دانلـــود کنم. تازه اســـمش را شـــنیده بودم و برایـــم جذاب بود. 
یادی را برای دانلود قرار داده  وارد سایتی خارجی شدم و پادکست های ز
گیر نشـــده  ید نیامده بود یا هنوز فرا بودنـــد. آن موقـــع هنـــوز سیســـتم اندرو
بود. سیســـتم عامل گوشـــی من هم ســـیمبان بود. مثل الان نبود که بتوانی 
به راحتی گوش کنی و دانلود کنی. خلاصه اینکه شب، گوشی را زدم به 
شـــارژر و دانلودها را هم انجام دادم و خوابیدم به امید اینکه فردا صبح 
کلی پادکست زبان انگلیسی دارم. خبر خوب اینکه صبح همه دانلودها 
انجام شده بود. خبر بد اینکه سیصدهزار تومان پول اینترنت برایم آمده 
بود و گوشـــی ام یک طرفه شـــد! هیچ وقت هم پادکست ها را گوش نکردم! 

تـــا ماه ها هم خطم قطع بود!
پادکســـت رســـانه مدرن و جدید هزاره سوم اســـت. در دنیایی که تصویر 
ی است؛  همه جا را فرا گرفته، پادکست پادشاه رسانه صوتی فضای مجاز
گرچه گاه به اقتضا کار تصویری هم می شـــود. با این همه در پادکســـت،  ا
محتـــوای صوتـــی پیرامـــون اتفاقات یا آدم ها تولید می شـــود. یک رادیوی 
خودمانـــی. یـــک رادیـــوی از خودمان. وسوســـه تبدیل شـــدن به صدایی 

ی و میلیون ها نفر بشـــنوند. بیاییـــد در این مورد  که شـــاید شـــانس بیـــاور
بیشتر صحبت کنیم. 

   پادکستمحدودبهزماننیست
اولیـــن نکتـــه اینکه پادکســـت رادیوی بی زمان اســـت. انتخاب شـــبکه و 
موضـــوع و ســـاعتش بـــا خود مخاطب می شـــود. هر جا کـــه بخواهی و هر 
زمان که بخواهی می توانی به آن گوش کنی. پادکســـت اما رادیو نیســـت 
که برنامه هایش تکرار نداشـــته باشـــد یا نتوانی ترتیب گوش دادن به آن را 
عوض کنی! بنابراین پادکست محدودیت زمانی ندارد. می توانی هر زمان 

دوست داشتی پخشش کنی. 

   پادکستمحدودبهموضوعنیست
ی که عین رادیو پیام باشد؟ یک مقدار موسیقی،  پادکســـتی دوســـت دار
یک مقدار مجری و دوباره یک مقدار موسیقی؟ به راحتی پیدا می شود. 
پادکستی می خواهی که عین برنامه های جدی و سیاسی و نقدوار باشد؟ 
می توانـــی بـــه راحتی پیدا کنی. طرفدار موضوعات ورزشـــی و زندگی نامه 

ســـتاره های رشته های مختلفی؟ پادکست کارت را راه می اندازد. 

   پادکستهامحدودبهسنیانسلنیستند
درست است که پادکست را در ساده ترین تعریف، نوعی رادیوی مدرن 

، در مورد همه چیز صحبت نمی کنند!  یم اما در رادیو به حساب می آور
شـــاید بعضی وقت ها احســـاس شـــود که رادیو رســـانه جدی تری است و 
ســـراغ هر ســـوژه ای نمی رود. مثلا دنبال موضوعاتی مثل قتل و جنایت یا 
حتـــی موضوعاتی نســـلی می گـــردی؟ چیزهایی در مورد ســـبک زندگی؟ 
پادکســـت ها کارت را راه می اندازند! برخلاف رادیو که رســـانه رســـمی به 
حساب می آید، پادکست ها می توانند رسانه های نسلی باشند. جوان ها 
و تین ایجرها پادکست های خود را گوش کنند و سن بالاها پادکست های 
خود را! بعضی پادکست ها هم سوژه های غیر رسمی تری را دنبال می کند. 
یال های ترکی یا کره ای. یا فرضا پادکســـتی در  مثلا پادکســـتی در مورد ســـر
مورد حواشی و شایعات موجود پیرامون سلبریتی ها! همین پادکست ها 
می توانند محتوای کاربردی هم داشـــته باشـــند. آموزش زبان یا آشپزی یا 

معامـــلات بازارهای فارکس و ارز دیجیتال!
تعریف ساده و پذیرفته شده پادکست، محتوای مخصوص و طراحی شده 
قسمت به قسمت پیرامون یک موضوع مشخص است. مثلا پلی لیست 
موســـیقی یک خواننده یا خوانندگان مختلف، نمی تواند یک پادکســـت 
باشـــد چون محتوای تولید شـــده توســـط شما نیســـت و دوم اینکه ارزش 
گر  افزوده ای نه برای مخاطب دارد و نه از ســـوی شـــما ایجاد شده. حتی ا
آهنگ های یک خواننده را از منظر موسیقایی ویرایش کنید و تغییراتی 
در آن انجام بدهید هم باز یک اثر موسیقایی تولید شده نه یک پادکست! 
گر برای مثال اثری تولید کنید در مورد یک قطعه موسیقی خاص و در  اما ا

موردش توضیحاتی ارائه بدهید، این مورد قطعا یک پادکست خواهد بود. 

   گسترشدنیایپادکستها
پادکســـت ها نزدیک دو دهه اســـت که در بین ما حضور دارند و بســـیار 
محبوب شـــده اند. قبلا پادکســـت ها محدودیت هایی داشـــتند اما حالا 
این محدودیت ها در حال تغییر اســـت. مثلا قبلا در نظر گرفته می شـــد 
یدئویی  کـــه پادکســـت بایـــد یک اثر صوتی باشـــد در حالی که حـــالا آثار و
هـــم می تواننـــد بـــه نوعـــی پادکســـت تصویری در نظـــر گرفته شـــوند. قبلا 
پلتفرم انتشـــار پادکســـت محدود بودند اما حالا، شما می توانید محتوای 
پادکســـت ها را از کانالی هـــای تلگرامی و ســـایت ها دانلـــود کنید. قبل تر 
ی  « یا تولیدکننده محتوا برای یوتیوب و بســـیار ی خود را »یوتیوبر بســـیار
« یا تولید کننده محتوای پادکســـتی معرفی می کردند اما  خود را »پادکســـتر
ی لایو  ی از این نفرات، همزمان، رو این مرز بســـیار کمرنگ شـــده. بســـیار
گرام حضور دارند و به صورت زنده برای مخاطبان خود  یوتیوب و اینستا
صحبت می کنند و همزمان همان صحبت ها را برای محتوای پادکست 
یم یا پخش زنـــده اینترنتی، چنان  یان اســـتر خـــود نیز ضبط می کنند. جر
قواعد را تغییر داده که دیگر نمی شود پلتفرم ها را از هم جدا نگه داشت. 
پادکست ها، رسانه قدرتمند و جدیدی هستند که شما در اوقات فراغت 
به آن گوش می دهید. من شـــخصا با این پادکســـت های آموزشـــی ورزش 

یتمیک هم بیشـــتر است.  می کنم! امتحان کنید. اثرش از موســـیقی ر
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